
光学与电子信息学院 学院光学工程、电子与通信工程、软件工程领域专业学位硕士研究生课程简介
	课程名称： 光电技术概论
	课程代码：182.535

	课程类型：□公共课  ■专业必修课 □专业选修课 □其它：              

	考核方式：撰写论文
	教学方式：讲授

	适用专业领域：光学工程、电子与通信工程、软件工程

	开课学期：秋季
	总学时：48
	学分：3

	先修课程要求：无

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	唐霞辉
	教授
	物理电子学
	50
	高功率激光器与应用

	刘德明
	教授
	光电子
	56
	光通信与光网络

	元秀华
	教授
	光电子
	56
	光通信与光网络

	方妍妍
	副教授
	能源光电子
	32
	能源光电子

	邓勇
	副教授
	生物光电子
	48
	生物光电子

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：

课程负责人：唐霞辉教授

受教育经历：

1982.09－1986.06，华中工学院，机械工程二系，学士

1986.09－1989.06，华中理工大学，机械工程二系，硕士

1997.09－2000.06，华中科技大学，激光研究院，博士 

研究工作经历：

1989.09－1999.06 ，华中理工大学，激光工程中心，讲师

1999.06－2006.11，华中科技大学，激光研究院，副教授

2006.11－现在，华中科技大学，光电信息学院，教授

学术成就：

主要从事新型CO2气体激光器、高功率激光加工系统集成、激光加工工艺等方面的研究开发，作为主要骨干力量，参与了“激光加工国家工程研究中心”学科建设等系列重要工作。先后承担并完成科技部国家“十五”科技攻关、“十一五”重大科技支撑计划、教育部博士点基金、湖北省“十一五”重点科技攻关等省部级项目20余项；获得省部级鉴定成果4项，第一完成人获得2005年教育部提名国家科技进步一等奖、2004年湖北省科技进步二等奖。
在国内外重要学术期刊上发表论文50多篇，20多篇论文被SCI、EI、ISTP收录，2004年出版专著《激光焊接金刚石工具》，2008年出版专著《高功率横流CO2激光器及应用》，2010年参与出版专著《光机电一体化技术手册》，获得国家发明专利5项，指导硕士研究生30多名、博士研究生10名。
课程负责人：刘德明教授

教育经历：

1977-1981年，中国科学技术大学，本科生

1982-1984年，成都电讯工程学院，硕士研究生

1994-1996年，德国杜伊斯堡大学，高访进修

1996-1999年，华中理工大学，博士研究生

学术成就：

主要从事下一代互联网与物联网、光通信与光网络等领域的研究工作。担任中国下一代互联网专家委委员、下一代互联网接入系统国家工程实验室主任、武汉物联网产业创新联盟秘书长。近几年来先后主持与承担了30多项国家自然科学基金、国家863计划、国防预研基金等科研项目。具有较高的学术水平和丰富的科研工作经验，在国内及国际权威期刊上发表论文100多篇学术论文，获得国家技术发明奖2项、省部级科技进步一等奖2项、国际发明金奖1项、其它省部级科技奖4项。
课程负责人：元秀华教授
元秀华，男，出生于1957年。华中科技大学光学与电子信息学院教授。分别于1982年和1986年物理学本科和硕士学位。他在2000年获得物理电子学博
士学位。他承担授课的有“通信原理”，“光纤通信”和“电子技术基础”，从事光通信技术和光电传感器技术的研究。已完成了20个项目，其中包括国家863计划，国家自然科学基金，科学和技术部以上获得3个奖项，得到了10个授权
的发明专利和国际学术界杂志上发表论文60余篇。

	I课程教学目标（生物医学光学部分）：
生物医学光学部分：生物医学光学部分主要介绍光电子技术在生物医学光学中的应用及最新进展。通过本课程的学习，使学生掌握光电医学成像的有关知识、提高分析解决实际问题的能力、了解最新的前沿研究及交叉学科研究的魅力。
课程大纲：（章节目录）
第一章  导论（2学时）

第二章  生物组织的光学特性和光谱测量（2学时）

第三章  扩散光学层析成像技术（2学时）

第四章  光声层析成像技术（2学时）

教材及参考书

教材：Biomedical Optics: Principles and Imaging. Lihong V. Wang and Hsin-i Wu. John Wiley & Sons, Inc. Hoboken, New Jersey, 2007.
II课程教学目标（激光技术部分）：

激光技术部分：针对工程硕士培养特点，面向工程应用，面向学生就业，同时使学生毕业后能够具备进一步深造的能力。采取原理讲授与工程实际相结合的教学方法。《光电技术概论》课程之“激光技术”部分旨在使学生掌握激光器基本原理、激光光束特点；重点掌握气体激光器、固体激光器的原理及结构；了解新一代激光器的发展动态；掌握最主要的高功率激光切割、焊接、表面改性以及中小功率激光打标、快速成型等系统集成及工程应用。

课程大纲：
第一章  激光器基本结构及激光光束（2学时）   

§1.1 激光器的基本结构
§1.2 激光光束描述及其主要特点
第二章  气体激光器基本原理及结构（2学时）  

§2.1高功率CO2气体激光器
§2.2中小功率射频激励CO2气体激光器
第三章  固体激光器基本原理及结构（4学时）  

§3.1灯泵YAG激光器
§3.2半导体泵浦固体激光器
§3.3光纤激光器
§3.4 倍频激光器

§3.5 其它全固化激光器

第四章  高功率激光加工系统（2学时）  

§4.1 激光加工系统共性技术
§4.2 激光切割系统
§4.3 激光焊接系统
§4.4 激光表面改性系统
第五章  中小功率激光加工系统（2学时）  

§5.1 激光标刻系统
§5.2 激光快速成型系统
§5.3 激光微细加工系统
III课程教学大纲（能源光电子部分）：
一、太阳能电池与半导体LED照明技术与研究进展

1、介绍国内外太阳能电池与半导体LED照明技术学术会议情况；

2、硅基太阳能电池技术的最新进展；

3、高效多结化合物半导体太阳能电池技术的最新进展；

4、染料敏化太阳能电池及有机太阳能电池技术的最新进展；

5、半导体LED固体照明技术的研究进展

IV课程教学目标（光通信与光网络技术）：
  从光纤、光通信器件与系统、光网络及其应用等多层次介绍光通信与光网络的基本概念、发展历史与技术现状、关键技术与典型应用。

课程大纲：

第一讲  光纤及其制备技术

    光纤技术的发展历史与技术现状，光纤制备技术、光纤技术主要应用领域

第二讲  光通信与光网络技术

光通信技术的发展历史与技术现状，光通信复用技术、光网络技术

第三讲  光纤接入技术

光纤接入技术的发展历史与技术现状，无源光网络接入技术、光纤到户技术

第四讲  下一代互联网与物联网技术

    下一代互联网技术、物联网技术、物联网感知与通信技术、光纤传感技术

第五讲  光纤无线融合通信技术
移动通信技术、光纤无线融合接入技术、光纤承载射频通信技术

第六讲  宽带计划与三网融合技术
全球宽带计划、中国宽带计划、三网融合技术

主要参考书：

1、
OFC会议文集

2、
ECOC会议文集

3、
APOC会议文集

4、
OFCS会议文集

5、
太阳能电池与半导体LED照明有关文献

6、
光互联技术有关文献

7.    光纤传感技术有关文献
V．课程教学大纲（光电探测部分）：
第一章、 光电探测新技术 
1.1 物理信号的光电探测新方法；

1.2、光电信号探测新型器件；
1.3、光电信号处理新技术； 
1.4、典型光电探测系统 ; 
1.5、新型光电探测系统；
1.6、深空光电探测新技术。.
第二章、 光无线通信器件与系统技术

2.1、光无线通信发展及应用；
2.2、星间光通信关键器件；
2.3、星间光通信核心技术；
2.4、星地光通信链路的特殊性；
2.5、空间光通信系统结构； 
2.8、光无线通信网络拓扑结构；
2.9、未来深空光通信的技术发展趋势。 


	教材： 

[1] Biomedical Optics: Principles and Imaging. Lihong V. Wang and Hsin-i Wu. John Wiley & Sons, Inc. Hoboken, New Jersey, 2007.

[2] Modern Laser Manufacturing Technology, 2006.

《现代激光制造技术》，张国顺，化学工业出版社，2006年。
[3] Laser Processing Manual, 2007.

《激光加工工艺手册》，关振东，中国计量出版社，2007年
[4] 编PPT课件

	主要参考文献：

[1] OFC会议文集

[2] ECOC会议文集

[3] APOC会议文集

[4] OFCS会议文集


	课程名称：Introduction to Optoelectronic Technology
	课程代码：182.535

	课程类型：■Professional Course 

	考核方式：Writing paper
	教学方式：Lecture

	适用专业：Optical engineering, Electronics and Telecommunications Engineering ，Software Engineering(Microelectronics)

	开课学期：Fall
	总学时：48 
	学分：3

	先修课程要求：Nothing

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	Tang XiaHui 
	Professor
	Physical Electronics
	50
	High-power lasers and applications

	LIU Deming
	Professor
	Optoelectronics
	56
	Optical Communication and Network

	Yuan Xiuhua
	Professor
	Physical Electronics
	52
	Optical Communications

	Fang Yan
	Associate Professor
	能源光电子
	32
	能源光电子

	Deng Yong
	Associate Professor
	Biomedical  Optics
	48
	Biomedical  Optics

	Course Team Leader Education Experience and Academic Qualification：

Professor Tang Xiahui. 

Education Experience: 

1982.09－1986.06, Huazhong University of Science and Technology, Department of Mechanical Engineering, BSc degree 

1986.09－1989.06，Huazhong University of Science and Technology, Department of Mechanical Engineering, Master degree

1997.09－2000.06, Huazhong University of Science and Technology, Laser Academy, PhD degree 

Research Work Experience:

1989.09－1999.06 , Huazhong University of Science and Technology, Laser Engineering Center, Lecturer

1999.06－2006.11, Huazhong University of Science and Technology, Laser Academy, Associate Professor

2006.11－Now, Huazhong University of Science and Technology, School of Optical and Electronic Information, Professor

Specific research interests: 

High power CO2 gas Laser (transverse flow, SF slab CO2 gas Laser).

High power laser processing systems integration (high power diode Laser cladding, surface hardening system).

Welding (diamond tools, dissimilar materials).

Brazing (dissimilar materials laser brazing, etc.).

Cutting (composite materials, ceramics, striation-free cutting of metals, pipes and vessels).

Surface engineering (hardening, coating, cladding).

Project Source:

The MOST National "Fifteen" Scientific and Technological Research Plan, CHINA.

"Eleventh Five" major scientific and technological support plan, CHINA.

Doctoral Fund of Ministry of Education, CHINA.

HuBei Province "Eleventh Five-Year" key scientific and technological, CHINA.

Main achievements and awards:

Founded the “National Engineering Research Center for Laser Processing (NERC-LP)” as a main participant in 2003.

HuBei Science and Technology Progress Award in 2004.

Ministry of Education, National Science and Technology Progress Award nominations in 2005.

Published more than 50 papers In the domestic and foreign academic journals, more than 20 papers were SCI, EI, ISTP included. Obtained 5 Chinese invention patents.

Guidance of more than 30 graduate and 10 doctoral students.

Monograph: 

Laser Welded Diamond Tools, 2004

《激光焊接金刚石工具》，2004

High Power Transverse Flow Laser, 2008

《高功率横流CO2激光器及应用》，2008

Opto-Mechatronics Technical Manual, 2010

《光机电一体化技术手册》，2010

Professor Liu Deming. 
Education Experience:

1977-1981，University of Science and Technology of China，Bachelar Degree

1982-1984，University of Electronic Science and Technology，Master Degree

1994-1996，Duisburg University, Germany，Visiting Scholar

1996-1999，Huazhong University of Science and Technology，PhD Degree

Academic Qualification：
The main research field is next generation internet and the internet of things, optical communication and network. He is the member of the Chinese Next Generation Internet Expert Committee, Director of the National Engineering Laboratory for Next Generation Internet Access System, Secretary-general of the Internet of Things Association. He has been responsible for more than thirty research funds from 863, Basic Research and the National Defense Research. He published more than 100 papers and gained National, Provincial and Ministry Science and Technology Advancement Awards.
Professor Yuan Xiuhua.
Yuan Xiuhua, male, was born in 1957. Professor of college of Optoelectronics science and engineering of Huazhong University of Science and Technology. He got his Batchlor and his Master degree of Science in Physics respectively in 1982 and 1986. He obtained his  Ph.D of Physical Electronic Science in 2000. 

He is Teaching “principle of Communication”, “Fiber optical Communication” & “Electronic Technology”, researching optical communication technology and optoelectronic sensor technology,. He accomplished 20 projects including national 863, National funds of nature science, obtained 3 awards above ministry for science and technology, got 10 authorized invention patents and published more than 60 papers on international academe magazine.



	I. Course Objective（Biomedical  Optics）：

   Biomedical optics mainly introduces the application and latest development of optoelectronic technology in biomedical optics. After completing this course the students should have gained an understanding in photoelectric medical imaging and an improvement in analyzing and solving practical biomedical optics imaging problems.

Course Outline

Chapter 1  Introduction (2 lectures ) 

Chapter 2  Sensing of optical properties and spectroscopy (2 lectures )

Chapter 3  Diffuse optical tomography (2 lectures )

Chapter 4  Photoacoustic tomography (2 lectures )

II. Course Objective（Laser technology section）：

According to the characteristics of engineering master program for the engineering application and employment, at the same time the students can have the ability for further study after graduation, Take the principle of teaching method combined with the engineering practice teaching. Laser technology section is designed to enable students to master the basic principle of laser and characteristics of laser beam; core content is principle and structure of gas lasers、solid-state lasers; learn about the latest developments in laser; master the main high-power laser cutting, welding, surface modification, as well as small and medium power laser marking, and other systems integration and engineering application of rapid prototyping.

Course Outline

Chapter 1  The basic structure of the lasers and Laser beam (2 lectures )

§1.1  The basic structure of the lasers

§1.2  Description of the laser beam and main characteristics 

Chapter 2  The basic principle and structure of gas laser (2 lectures )

§2.1  High-power CO2 lasers

§2.1  Small and medium power RF excited CO2 laser

Chapter 3  The basic principles and structure of solid-state lasers (4 lectures )

§3.1  Lamp pumped YAG laser

§3.2  Diode pumped solid-state lasers

§3.3  Fiber lasers

§3.4  Doubling laser

§3.5  All other curing laser

Chapter 4  High power laser processing system(2 lectures)

§4.1  The general technology of laser processing system

§4.2  Laser cutting system

§4.3  Laser welding system

§4.4  Laser surface modification system

Chapter 5  Medium and small power laser processing system(2 lectures)

§5.1  Laser marking systems
§5.2  Laser rapid prototyping system
III. Course Objective（Eergy photoelectronics）：
Research and development of solar cell and semiconductor based LED lighting 

(1) General information including basics and device structures of solar cells and LED lighting technologies

(2) Si solar cells: State-of-the-art and challenges

(3) Multijunctional solar cells: State-of-the-art and challenges

(4) Dye-sensitized solar cells and organic solar cells: State-of-the-art and challenges

(5) LED lighting technology: State-of-the-art and challenges
IV. Course Objective（Optical Communication and Network）：

  The course is to build up students’ basic understanding of optical fiber, optical communication device ,system and network, as well as the typical application.
Course Outline

Lecture 1  Optical fiber and the fabrication Technology

    The developing history and the status, the fabrication technique, and the typical application of the optical fiber. 

Lecture 2  Optical communication and the optical network technology

The developing history and the status of the optical communication and the optical network, the optical multiplexing technology, and the optical networking technology.
Lecture 3  Optical access technology
The developing history and the status of the Optical access technology，passive optical network access technology, fiber to the home technology.
Lecture 4  Next generation internet and the internet of things technology

The Next generation internet technology, the internet of things technology, IoT sensing and communication technology, optical sensors.

Lecture 5  Fiber-wireless convergent communication technology

The mobile communication technology, Fiber-wireless convergent access technology, radio over fiber communication technology.
Lecture 6  Broad band program and treble-play technology

Global Broad band program, Broad band program of China, the treble-play technology
V. Course Objective（Photoelectric detection）
Lecture 1  New technologies for optoelectronic detection
1.1  New methods of  optoelectronic detection for physical signals;
1.2、New model devices for detection of optoelectronic signals;
1.3、New technologies for processes of optoelectronic signals; 
1.4、Classical system for optoelectronic detection system; 
1.5、Advance system  for optoelectronic detection system;
1.6、New technologies for deep space optoelectronic detection.
Lecture 2 Device and system technologies for Wireless optical communication
2.1、Development and applications of free space optical communication
2.2、Intersatellite laser communication devices
2.3、Intersatellite laser communication technologies
2.4、Characteristics of laser beam propagation through atmosphere
2.5、system structure for free space optical communication 
2.8、topological structure for wireless optical communication
2.9、Development trend for deep space optical communication in future 


	Textbook： 

[1] Biomedical Optics: Principles and Imaging. Lihong V. Wang and Hsin-i Wu. John Wiley & Sons, Inc. Hoboken, New Jersey, 2007.

[2]Modern Laser Manufacturing Technology, Zhang Guoshun, 2006.

《现代激光制造技术》，张国顺，化学工业出版社，2006年。
[3] 自编课件


	Main reference：

Laser Processing Manual, Guan Zhendong, 2007.

《激光加工工艺手册》，关振东，中国计量出版社，2007年
1、OFC会议文集

2、ECOC会议文集

3、APOC会议文集

4、OFCS会议文集

5、光通信与光网络技术有关文献





